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van alle oudere wapendragers op gratie werden bezien (dat leidde al tot
protesten van de Adviescommissie-Haga), Tegen de vijfde gratiegolf, op
touw gezet door Struycken (nu werden de vonnissen van al diegenen die
tien jaar hadden gekregen, op gratie bezien), protesteerde de Bijzondere
Raad van Cassatie - hij protesteerde opnieuw, toen de Adviescommissie-
Röling begon na te gaan aan welke delinquenten die tot meer dan vijftien
jaar veroordeeld waren, gratie kon worden verleend. Die commissie zette
onder de ministers Mulderij e en Donker haar werk voort - het is Donker
geweest die als eerste haar adviezen nauwelijks meer volgde. 'Het gra-
tiebeleid', schrijft Belinfante, 'werd omgebogen. Intussen waren natuur-
lijk door de vorige gratiegolven de meeste gedetineerden in vrijheid
gesteld.' !

De staatkundige verantwoordelijkheid voor al die gratiegolven (de
latere kwamen er op neer dat personen die oorlogsmisdaden of misdaden
tegen de menselijkheid gepleegd hadden, een strafvermindering ontvin-
gen die aan alle commune misdadigers werd onthouden) ligt bij drie
katholieke ministers (van Maarseveen, Wijers, Struycken) - zij zijn het
geweest die 'de barmhartigheid' hebben laten prevaleren. Daarbij past
evenwel de opmerking dat hun collega-ministers (goeddeels leden van
de PvdA, de CHU en de VVD) tegen het gratiebeleid geen principiële
bezwaren hebben gehad, dat de Tweede Kamer in mei' 51 geen gebruik
maakte van de mogelijkheid om haar afkeuring over dat beleid uit te
spreken en dat het het kabinet-Schermerhom is geweest dat zich vinden
kon in Kolfschotens voorstelom het aantal executies te beperken tot
'enkele tientallen' - een aantal dat genoemd werd, toen nog aan geen
der ministers voor ogen kon staan, wat diegenen die tot de doodstraf
veroordeeld zouden worden, persoon voor persoon op hun geweten
hadden.

Er zijn, zoals eerder vermeld, 152 doodvonnissen in kracht van ge-
wijsde gegaan, II met betrekking tot delinquenten die spoorloos waren.
Geëxecuteerd zijn inderdaad slechts 'enkele tientallen': veertig veroor-
deelden. In de nota waarin Kolfschoten zijn voorstel toelichtte, kwam
o.m. de zin voor: 'Het is zeer de vraag of een groot aantal executies door
de bevolking op den duur zou worden verdragen' - dat was niet meer
dan een veronderstelling. Een juiste? Er is reden tot twijfel. In maart '47
bleek bij een onderzoek van de publieke opinie dat kort na Zaaijers protest
tegen het gratiebeleid werd gehouden, dat op de vraag: 'Wat moet er
naar uw mening met terdoodveroordeelden gebeuren?' door 63% van

1 Belinfante, p. 617.


